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Alstublieft, de  
eerste Nieuws-
brief VeeNhuizeN 
Voor u!

In mei 2008 bracht het Convent 

van Noordelijke Tweede Kamerleden 

een werkbezoek aan Veenhuizen. Bij 

die gelegenheid heeft de gemeente 

Noordenveld samen met de provincie 

Drenthe een beeld geschetst van de 

lopende projecten. We hebben er 

ook gesproken over onze ambitie om 

Veenhuizen in 2018 een plaats te 

geven op de Werelderfgoedlijst van 

de UNESCO. 2018 wordt een jaar 

met een speciale betekenis: dan zal 

het namelijk 200 jaar geleden zijn dat 

generaal Johannes van den Bosch 

de Maatschappij van Weldadigheid 

oprichtte. De Tweede Kamerleden 

vonden dit een inspirerende gedachte 

en vroegen ons om hen vooral 

op de hoogte te houden van de 

ontwikkelingen in Veenhuizen. Door 

middel van deze nieuwsbrief willen wij 

dat graag doen. U zult constateren 

dat er intussen van alles is gebeurd!
 

Den Haag positief

in december 2008 heeft de tweede 

Kamer met algemene stemmen 

een motie aangenomen, waarin de 

ministers Verburg en Plasterk wordt 

gevraagd om te onderzoeken of 

Veenhuizen als sociaal-cultuurhistorisch 

erfgoed aangemeld kan worden voor 

de werelderfgoedlijst. Al eerder 

heeft minister Plasterk laten weten 

dat hij in beginsel het maken van 

een toekomstbestendige visie voor 

Veenhuizen ondersteunt. de ‘haagse 

geluiden’ klinken tot nu toe positief 

en ik hoop dan ook van ganser harte 

dat ze de voorbode zijn van een voor 

Veenhuizen gunstig resultaat als 

minister Plasterk straks de Voorlopige 

lijst vaststelt. dit biedt voor ons weer 

perspectieven om onze doelstellingen te 

realiseren: het behouden van het unieke 

authentieke karakter van Veenhuizen én 

het verder ontwikkelen van het dorp in 

economische zin.

Veenhuizen: van uitzonderlijke en 

universele betekenis

Veenhuizen is een zeldzaam gaaf 

bewaard gebleven ontginningsdorp 

met een bijzondere verkaveling en 

een groot aantal monumenten. een 

uniek geheel, dat alleen al om zijn 

architectonische waarde bescherming 

verdient. daarnaast was Veenhuizen 

ooit een modelsamenleving om sociale 

problemen, met name armoede, in 

Nederland op te lossen. zulke projecten 

kom je tegenwoordig niet meer tegen. 

‘Jammer’, vinden sommigen wel eens. 

‘Gelukkig maar’, zeggen anderen. los 

van de vraag wie er gelijk heeft: het 

oude koloniedorp stemt tot nadenken 

over dit soort vraagstukken, die op 

allerlei plaatsen in de wereld nog steeds 

aan de orde zijn. dat is goed. ook 

daarom is Veenhuizen het waard om te 

worden beschermd en goed te worden 

beheerd. Maar willen we Veenhuizen 

écht voor de komende generaties 

veiligstellen, dan zijn bescherming 

en beheer niet genoeg en zijn er ook 

nieuwe economische dragers nodig. 

de mogelijkheden die het koloniedorp 

daarvoor biedt, moeten mijns inziens 

optimaal worden benut. sinds ik ben 

gaan roepen dat Veenhuizen op de 

werelderfgoedlijst hoort heeft nog 

niemand gezegd: ‘hij is gek!’. dat kan 

uit beleefdheid zijn, maar vooralsnog 

ervaar ik het als een ondersteuning van 

ons initiatief.

in onze volgende nieuwsbrief zullen 

wij u informeren over de jongste 

ontwikkelingen.

Hans van der Laan,

burgemeester van Noordenveld
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Motie VeeNhuizeN 
KriJGt KAMerbre-
de steuN

‘We doen Veenhuizen te kort als we 

het alleen maar tot een beschermd 

dorpsgezicht verklaren’, is de stellige 

overtuiging van Harm Evert Waalkens, 

Tweede Kamerlid voor de Partij van 

de Arbeid. Samen met CDA-er Joop 

Atsma nam hij in december 2008 het 

initiatief voor de ‘Motie Veenhuizen’ 

die met Kamerbrede steun werd 

aanvaard. Dankzij deze motie konden 

de ministers Verburg van LNV en 

Plasterk van OCW een onderzoek 

instellen naar de mogelijkheid om 

Veenhuizen aan te melden voor de 

Werelderfgoedlijst. Die status biedt bij 

uitstek de mogelijkheid om het behoud 

en de ontwikkeling van Veenhuizen 

vanuit één concept aan te pakken. En 

daar is dringend behoefte aan.

‘het model van generaal Van den bosch 

is destijds op meerdere plaatsen in 

de toenmalige noordelijke en zuidelijke 

Nederlanden toegepast. Veenhuizen 

is het grootste en tevens gaafste 

overblijfsel daarvan’, aldus waalkens. 

‘de gaafheid van de bebouwing is 

natuurlijk het eerste wat iedereen 

opvalt, dat strakke, met al die spreuken 

op de gevels. Maar mede door het 

prachtige boek van suzanna Jansen 

ben ik veel meer gaan zien. Als je 

bijvoorbeeld ook het landschap op je 

in laat werken, dan zie je hoe dat nog 

steeds als een buffer tussen het dorp 

en de buitenwereld ligt. zo komt vanzelf 

datgene over je, wat Veenhuizen echt 

uniek maakt: je kunt de gedachtes 

áchter Veenhuizen, over opvang van 

kansarmen, heropvoeding en straf, 

zó aan de fysieke omgeving aflezen, 

voelen zelfs. eerlijk gezegd bekruipt mij 

in eerste instantie vooral een gevoel 

van plaatsvervangende schaamte, als 

ik zie hoe mensen, zij het met de beste 

bedoelingen, buiten de samenleving 

werden geplaatst. Maar juist ook 

dat inzicht, de ‘lessons learned’, 

maakt Veenhuizen voor mij tot een 

monumentaal geheel, met een unieke, 

mondiale betekenis.’

het zal een grote uitdaging zijn om 

ervoor te zorgen dat dat monumentale 

geheel intact blijft en zodanig wordt 

versterkt dat Veenhuizen de toekomst 

weer grotendeels op eigen kracht 

aankan. ‘het conserveren van oude 

gebouwen is daarvoor natuurlijk 

heel belangrijk, maar in dit geval niet 

genoeg’, meent waalkens. ‘Veenhuizen 

moet zich van binnenuit kunnen blijven 

ontwikkelen. de oude economische 

dragers zijn deels verdwenen en zullen 

door nieuwe moeten worden vervangen. 

dat daarbij de samenhang tussen 

landschap en bebouwing en tussen 

verleden en toekomst in stand blijft, 

dat vind ik buitengewoon belangrijk. 

de status van werelderfgoed biedt in 

dat verband de nodige bescherming, 

maar ook een geweldig scala aan 

mogelijkheden om allerlei partijen aan 

Veenhuizen te binden en met elkaar te 

laten samenwerken. en dan niet alleen 

aan de fysieke opgaven, maar zeker ook 

aan het behoud van de spiritualiteit die 

bij Veenhuizen hoort.’

dat een plaats op de werelderfgoedlijst 

het beste is wat Veenhuizen op dit 

moment kan overkomen, is ook de 

opvatting van Alexander Pechtold. 

hoewel géén lid van de vaste 

Kamercommissie voor landbouw – 

en zelfs geen noorderling – stelde hij 

er grote prijs op om de motie mede 

te ondertekenen. eerder vorig jaar 

opende hij al, samen met zijn zoontje, 

de databank in het Gevangenismuseum 

van Veenhuizen, die persoonsgegevens 

en foto’s bevat van alle paupers en 

landlopers die er tussen 1818 en 

1921 verbleven. ‘daar zit ook een 

voorouder van mij tussen’, vertelt 

Pechtold, ‘een zekere Johannes 

bechtold, die tot twee keer toe naar 

Veenhuizen werd gestuurd en in 1837 

uit de archieven verdween. het is een 

heel vreemde gewaarwording om door 

straten te lopen waarvan je weet dat je 

voorouder van zes generaties geleden 

er ook liep. beklemmend ook, als je 

je realiseert hoe de omstandigheden 

toen geweest moeten zijn. Je bent dan 

bepaald dankbaar om te weten dat je, in 

tegenstelling tot opa Johannes, aan het 

einde van zo’n dag vrij bent om terug 

te gaan naar je eigen comfortabele 

eenentwintigste-eeuwse omgeving.’ 

overigens is onlangs vastgesteld 

dat de wortels van zo’n één miljoen 

landgenoten deels in Veenhuizen liggen. 

‘ook dat spreekt natuurlijk boekdelen 

over de culturele en historische waarde 

van Veenhuizen,’ aldus Pechtold. ‘Als 

ik iets bij kan dragen aan het behoud 

ervan, hoef ik daar echt niet lang over 

na te denken.’

GezoNd leVeN eN 
Goede zorG iN eeN 
GAstVriJe oMGe-
ViNG

Het realiseren van de missie van de 

Gezondheidsacademie en het hotel-

restaurant Bitter en Zoet is met de 

oplevering van het gerenoveerde 

hospitaalcomplex een belangrijke stap 

dichterbij gekomen. Op die bewuste 

vrijdag, 27 februari 2009, ligt er ’s 

middags om halfeen een heel rijtje 

witte en gele bouwhelmen tegen de 

nog kale binnenmuur van wat straks 

het restaurant zal worden. Intussen 

doet de bouwploeg zich aan statafels 

te goed aan een warme lunch. Eén 

van de uitvoerders, nat van de 

druilerige regen maar strak in het 

pak, komt met het zand nog aan zijn 

schoenen binnen en snuift genietend 

de geur van versgebakken brood en 

gebraden rundvlees op. Voor het 

eerst sinds dertig jaar is de keuken 

weer in bedrijf. Er is weer leven in het 

hospitaalcomplex!

een rondleiding maakt duidelijk hoeveel 

er voor nodig was om die mijlpaal te 

bereiken. zoals zoveel in Veenhuizen, 

is het hospitaalcomplex in de eerste 

plaats gróót. oorspronkelijk bestond 

het uit drie massieve herenhuizen, 

een keukengebouw, het eigenlijke 

ziekenhuis en een quarantainegebouw. 

inmiddels zijn de woonhuizen en de 

keuken door middel van een enorme 

serre met elkaar verbonden, zodat er 

een ruim, strak gelijnd, open geheel is 

ontstaan dat vloeiend doorloopt naar 

de grote tuin en de monumentale 

bomen rondom. hier wordt de komende 

weken het restaurant ingericht. de 

woonhuizen zelf zijn opnieuw ingedeeld 

en bevatten nu onder meer vijftien 

comfortabele hotelkamers, waarvan 
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een aantal rolstoeltoegankelijk is. 

het hospitaalgebouw biedt straks 

onderdak aan de Gezondheidsacademie, 

met cursus- en vergaderruimtes, 

een sauna en een aantal vakantie-

appartementen. de ruimtes zijn hoog, 

ruim en licht. door het gebruik van 

oude kleuren en het behoud van veel 

oorspronkelijke details, stralen ze een 

serene rust uit, alsof ze nooit anders 

geweest zijn. toch is hier en daar nog 

iets te zien van hoe het complex er voor 

de renovatie aan toe was. zo zijn de 

onderste meters van de monumentale 

trap in het huis ‘Plichtgevoel’ 

splinternieuw en nog ongeverfd. de 

oorspronkelijke treden werden ooit 

weggezaagd om krakers te weren. en 

op een muur in het hospitaal die nog 

onder handen genomen moet worden, 

zitten nog de laatste vierkante meters 

graffiti.

Voor hans blaauwbroek en rik 

dortmond, die respectievelijk de 

Gezondheidsacademie en het hotel-

restaurant voor hun rekening gaan 

nemen, is de oplevering het sluitstuk 

van een proces dat in 2003 begon. 

‘een ondernemer die in Veenhuizen 

iets wil beginnen, moet wel over een 

lange adem beschikken’, beamen ze. 

de gebouwen zijn rijkseigendom en 

bovendien rijksmonumenten, zodat 

nieuwe functies alleen mogelijk zijn 

als die niet ten koste gaan van het 

oorspronkelijke karakter. daarnaast 

gelden in zorg en horeca strenge 

arbo- en veiligheidseisen, die in oude 

gebouwen vaak moeilijk inpasbaar zijn. 

ook de invulling van het bedrijfsconcept 

luistert nauw en kost tijd. 

‘wij hebben onze formule hier en daar 

moeten bijstellen, omdat niet alles 

haalbaar bleek. Maar wat gebleven is, 

is ons centrale thema, de combinatie 

van gezondheid, gastvrijheid en 

omgeving. ons succes wordt straks 

bepaald door de kwaliteit die we op 

die drie onderdelen kunnen leveren. 

dat hebben we deels zelf in de hand, 

maar vooral voor de omgeving zijn we 

ook afhankelijk van anderen. zo is het 

voor onze toekomst heel belangrijk dat 

verdere ontwikkelingen in Veenhuizen 

weer aansluiten bij wat wij hier nu op 

poten zetten.’ 

in zekere zin is dat nog steeds 

spannend. ‘er zijn, behalve horeca, nog 

niet zoveel activiteiten in Veenhuizen, 

dus de economische basis is nog 

maar heel smal’, aldus blaauwbroek. 

overigens vinden ze dat, als het om 

de omgeving gaat, de liefde niet 

van één kant hoort te komen. Veen-

huizen is er niet alleen voor de 

Gezondheidsacademie en het hotel-

restaurant, maar andersom is dat ook 

het geval. in dat kader gaat de bakkerij 

van bitter en zoet straks drie dagen 

per week vers brood verkopen aan het 

dorp, dat het al een tijd zonder eigen 

warme bakker heeft moeten stellen. 

ze hopen daarmee weer wat gemak 

en gezelligheid aan het dorp terug te 

geven. Met zelfs een beetje extra: ‘net 

als op vakantie in frankrijk, kun je hier 

straks óók op zondagochtend een vers 

broodje voor je ontbijt komen halen’. 

beiden zijn van mening dat er in 

de toekomst nog een belangrijke 

rol voor de overheid is weggelegd. 

‘we hebben de afgelopen jaren wel 

eens tot tien moeten tellen als we 

door onvoorziene complicaties of 

miscommunicatie met de diverse 

overheidsinstanties vertraging 

opliepen’, vertelt blaauwbroek, ‘maar 

we beseffen tegelijkertijd heel goed 

dat dit project zonder de overheid 

onmogelijk was geweest. de renovatie 

was enorm ingrijpend en is met de 

grootste zorg uitgevoerd. het resultaat 

is spectaculair, maar we hadden zoiets 

nooit zelf gefinancierd kunnen krijgen.’ 

H o s p i t a a l g e b o u w

blaauwbroek en dortmond tekenen 

binnenkort het huurcontact. ze gaan 

een marktconforme huur betalen, 

dat wil zeggen, afgestemd op wat in 

de omgeving gebruikelijk is en niet 

afgeleid van de door de overheid 

gemaakte restauratiekosten. ook dat 

weegt uiteraard op tegen het lange 

voortraject. ‘Maar bij de inrichting en 

de exploitatie komt het toch echt op 

ons aan’, beseft dortmond. ‘we gaan 

dus maar snel verder. het personeel 

is er klaar voor en onze eerste gasten 

staan op 20 maart op de stoep.’

Voor inlichtingen en 

reserveringen:www.

bitterenzoetveenhuizen.nl
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oProeP VAN de 
rAAd VAN AANbe-
VeliNG VeeNhuizeN

Overheden weten vaak niet goed raad 

met inwoners die hulp nodig hebben 

of onaangepast gedrag vertonen. Er 

zijn in de loop der tijd dan ook nogal 

wat hoogte- en dieptepunten geweest 

in het beleid voor en de bejegening 

van deze categorie burgers. De 

geschiedenis van Veenhuizen is een 

illustratie van die wisselvalligheid. 

Het, zeker voor die periode, redelijk 

succesvolle experiment van Van 

den Bosch ging over in een periode 

van dwang, tucht en de bouw van 

grootschalige complexen voor 

groepshuisvesting. Het prachtige 

boek van Suzanna Jansen geeft 

daar een indringende beschrijving 

van. Deze barre periode werd tegen 

het einde van de negentiende eeuw 

afgesloten met een moraliserende 

en klasseversterkende aanpak. Uit 

die tijd dateren de meeste woon- en 

nutsgebouwen met hun karakteristieke 

opvoedingsleuzen op de gevel. Daarna 

was Veenhuizen een tijdlang een echt 

gevangenisdorp. Die periode eindigde 

rond 1970, met de openstelling van 

het oorspronkelijke dorp en de bouw 

van een nieuwe woonwijk. In diezelfde 

tijd werden de huidige grootschalige 

gevangeniscomplexen gebouwd, 

waar alles meer en meer gebaseerd 

is op efficiency, strakke regels en 

meermanscellen. Er zit zo te zien een 

patroon in de overheidsaanpak van de 

onaangepasten. Het beweegt zich van 

ideële heropvoeding naar tuchtiging en 

doorloopt alle fasen daartussenin. 

de geschiedenis van Veenhuizen is als 

het ware versteend in de bebouwing 

en de ruimtelijke inrichting. de strenge, 

rechthoekige verkaveling geeft een 

wonderlijk soort rust. een dorp met een 

geschiedenis van menselijke drama’s 

ontpopt zich, o wonder, als een parel van 

landschappelijke en architectonische 

schoonheid. dit is de motivatie om 

Veenhuizen op de werelderfgoedlijst 

te willen plaatsen. we zijn de tweede 

Kamer dan ook erkentelijk voor 

het aannemen van de motie over 

Veenhuizen in december 2008 en de 

aldus gegeven morele steun voor de 

voordracht bij de uNesCo. 

het is jammer dat Justitie, na zo’n lange 

relatie met Veenhuizen, eind negentiger 

jaren haar banden als eigenaar heeft 

doorgesneden en alle historische 

bezittingen heeft overgedragen aan 

domeinen. Maar deze situatie schept 

ook kansen. want de bevolking, de 

lokale en provinciale overheden en 

de natuurbeschermingsorganisaties 

willen Veenhuizen behouden door het te 

ontwikkelen. 

de vroegere bewoners van Veenhuizen 

hebben het altijd met te weinig kunst, 

cultuur, onderwijs en gezondheidszorg 

moeten stellen. Van den bosch heeft 

weliswaar vanuit zijn Verlichtingsidealen 

geprobeerd om daar wat aan te doen, 

maar dat is hem toen niet gelukt. er ligt 

nu een gouden kans om dat historische 

tekort op te heffen. en dan op zo’n manier 

dat het niet alleen Veenhuizen ten goede 

komt, maar wat royaal gesteld, de hele 

Nederlandse bevolking. de vele en vaak 

grote monumentale gebouwen bieden 

bijzondere mogelijkheden om juist aan 

deze aspecten invulling te geven. Als 

alle betrokkenen, waaronder Justitie, 

domeinen, de rGd, oCw, de provincie 

drenthe, de gemeente Noordenveld 

en het drentse landschap, de handen 

ineenslaan, moet het haalbaar zijn. Al 

deze partijen hebben van oudsher met 

dit gebied te maken gehad. Nu, anno 

2009, doen we een beroep op hen om 

die banden van vroeger om te zetten 

in een nieuwe, gezamenlijke missie en 

Veenhuizen als een historische, maar 

vooral ook levende en leefbare plaats voor 

het nageslacht te bewaren.

Margreeth de Boer,

raad van Aanbeveling Veenhuizen

trANsitiePlAN 
VeeNhuizeN 2018

De tijd heeft Veenhuizen gemaakt…

Omgeven door het esdorpenlandschap 

van Norg, het beekdal van de Slokkert 

en het immense Fochteloërveen, 

is Veenhuizen onderdeel van een 

fascinerend landschap. Toch 

denken de meeste Nederlanders bij 

Veenhuizen in de eerste plaats aan 

de kolonie, die zich via een bewogen 

geschiedenis in bijna tweehonderd 

jaar ontwikkelde tot een monumentaal 

gevangenisdorp en tot voorkort 

ontoegankelijk bleef voor wie er niets 

te zoeken had. Deze combinatie van 

fysieke schoonheid en utopie maakt 

van Veenhuizen een van de mooiste 

en meest betekenisvolle indentiteiten 

van Nederland. Er is dan ook een 

brede erkenning voor de opvatting 

dat Veenhuizen het méér dan waard 

is om in zijn volle omvang en als een 

samenhangend geheel te behouden, 

ook al zijn de functies waar het 

ooit zijn bestaan aan ontleende – 

daklozenopvang, werkverschaffing 

en detentie – in hun oorspronkelijke 

vorm niet meer nodig.

de eerste stappen om het landgoed 

Veenhuizen als een levende en leefbare, 

historische plek te behouden zijn 

inmiddels gezet. daarbij wordt gewerkt 

volgens een strategie van ‘behoud 

door ontwikkeling’. dat houdt in, dat 

er nieuwe, economisch dragende 

functies voor Veenhuizen worden 

gezocht, die er zowel qua vorm als qua 

inhoud goed passen. een opzet die 

naadloos aansluit bij de opvattingen 

van minister ronald Plasterk van 

oCw  over de modernisering van de 

monumentenzorg. sinds in 2001 het 

ontwikkelingsbureau Veenhuizen werd 

opgericht, hebben drie grote complexen 

en een aantal kleinere objecten een 

nieuwe bestemming gevonden. de 

daarvoor noodzakelijke renovaties 

zijn in februari 2009 afgerond. de 

gemeente heeft in deze periode ook 

diverse projecten uitgevoerd, onder 

andere op het gebied van sport, cultuur 

en dorpsvernieuwing. Al met al is  in 

de afgelopen periode een belangrijke 

bijdrage geleverd aan de leefbaarheid 

en de sociale cohesie in Veenhuizen. 

… en de tijd kan Veenhuizen breken

helaas is daarmee is het gevaar, dat 

de oude functies in een sneller tempo 

verdwijnen dan er nieuwe worden 

ontwikkeld, niet geweken. zo moet er 

rekening mee gehouden worden, dat de 

rol van de rijksoverheid in Veenhuizen 

in de toekomst (nog) beperkter kan 

worden. de visie dat de gevangenissen 

in Veenhuizen moeten blijven bestaan, 

wordt niet overal gedeeld en de 

sluiting van een of meer ervan is niet 

ondenkbaar. Vooral het afstoten van 

de twee monumentale gevangenissen 

zou funeste gevolgen kunnen hebben. 

deze gebouwen zijn zo groot, dat er 

in een kleine kern als Veenhuizen niet 

gemakkelijk een andere bestemming 

voor te vinden zal zijn. leegstand zou tot 

gevolg hebben dat de verloedering van 

het dorp, die nog maar net tot staan is 

gebracht, opnieuw om zich heen grijpt.

Transitieplan Veenhuizen 2018

samen met het omringende gebied 

heeft Veenhuizen een enorm 

schaalniveau. de opdracht voor 

behoud door ontwikkeling is van een 

omvang waar overheden en beherende 

instanties nog maar nauwelijks ervaring 
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mee hebben opgedaan. om niet alsnog 

door de tijd ingehaald te worden, 

is het evenwel dringend gewenst 

dat de al uitgevoerde projecten een 

vervolg krijgen en dat stagnatie in de 

ontwikkelingen wordt voorkomen. 

de gemeente Noordenveld en de 

provincie drenthe hebben daarom 

met het rijk afgesproken om nog voor 

de zomer van 2009 een transitieplan 

Veenhuizen 2018 te gaan opstellen. de 

ambities voor Veenhuizen zullen daarin 

worden uitgewerkt tot een concreet 

programma voor een integrale 

gebiedsontwikkeling. daarnaast zullen 

er voorstellen worden geformuleerd 

voor de nieuwe beheersstructuur 

van de gebouwen en gronden in 

Veenhuizen. 

 

Het eindbeeld dat de gemeente 

Noordenveld en de provincie Drenthe 

per 2018 voor ogen staat, houdt het 

volgende in:

• de structuur en het authentieke 

karakter van het dorp zijn bewaard 

gebleven; 

• alle leegstaande gebouwen die 

een historische betekenis hebben, 

zijn gerenoveerd en ingevuld met 

passende functies; 

• er zijn nieuwe locaties ontwikkeld; 

• er is bedrijvigheid aangetrokken die 

past bij het karakter van Veenhuizen. 

En natuurlijk hoort daar een plaats op de 

Werelderfgoedlijst van de UNESCO bij!

Rein Munniksma, 

Gedeputeerde landelijk gebied en 

cultuur in de provincie drenthe

VoorAANKoNdi-
GiNG: syMPosiuM 
ModerNiseriNG 
MoNuMeNteN-
zorG

Vrijdag 2 oktober 2009, Koepelkerk 

Veenhuizen

de gemeente Noordenveld, de provincie 

drenthe en het rijk willen in de komende 

jaren in Veenhuizen een integrale 

gebiedsontwikkeling realiseren die naast 

fysieke, ook mentale aspecten met 

elkaar verbindt. we praten dan over een 

gebiedsopgave die niet alleen gebouwen, 

straten en waterlopen omvat, maar 

ook historie, leefbaarheid en sociaal-

economische ontwikkeling. 

Alleen al omdat het hier gaat over een 

gebied van 3.000 hectare met meer 

dan 100 rijksmonumenten, ligt hier 

een niet geringe uitdaging. daarbij 

komt dat er bestuurlijk geen pasklaar 

instrumentarium is om de beoogde 

integrale aanpak vorm te geven. Met 

andere woorden: willen we de ambities in 

Veenhuizen waarmaken, dan moeten we 

het hebben van mensenwerk. Mensen, 

geïnspireerde individuen, die er samen 

de schouders onder willen zetten. 

deskundigen en bevlogen types, die hun 

eigen expertise willen inbrengen en die bij 

hun organisaties een nieuwe, innovatieve 

benadering willen bepleiten. die persoonlijk 

door Veenhuizen worden geraakt en er 

hun nek voor durven uitsteken.

het goede nieuws is dat we niet bij nul 

hoeven te beginnen. Aansprekende 

initiatieven als het landelijke 

Gevangenismuseum, het erfgoedcentrum, 

erfgoedlogies oud bergveen en, zeer 

recent, het Gezondheidscentrum en 

hotel-restaurant bitter en zoet, hebben 

al bewezen dat de mogelijkheden er 

zijn. Vanaf nu zal het steeds belangrijker 

worden om de behaalde resultaten 

te borgen, zodat we op het gelegde 

fundament verder kunnen bouwen. er is 

geen betere manier om dat te doen dan 

door ervoor te zorgen dat zich naast deze 

kwartiermakers nieuwe economische 

dragers gaan vestigen. economische 

dragers die zowel fysiek als mentaal 

zorgen voor versterking en verbinding, 

zoals instellingen en ondernemingen op 

gebied van zorg, onderwijs, creatieve 

industrie, medische dienstverlening, kunst, 

cultuur en wetenschap.

Misschien is er nog meer goed nieuws: 

de uitdaging waar we het hier over 

hebben, lijkt naadloos aan te sluiten bij 

de ideeën over de modernisering van de 

monumentenzorg van minister ronald 

Plasterk van oCw. de minister is van 

plan om nog voor de zomer van 2009 

zijn beleidsvoornemen aan de tweede en 

eerste Kamer voor te leggen, zodat het 

politieke debat hierover in de tweede helft 

van dit jaar gevoerd kan worden.

Alles bij elkaar meer dan voldoende 

redenen om rondom dit thema, de 

modernisering van de monumentenzorg, 

in het najaar van 2009 een symposium 

te organiseren – en welke plek zou 

daarvoor meer geschikt kunnen zijn dan 

Veenhuizen? de kern van het symposium 

zal het debat zijn over de praktische 

invulling van het beleidsvoornemen van 

oCw. een invulling waarbij niet meer 

wordt uitgegaan van op zichzelf staande 

objecten, maar van het behoud en 

de ontwikkeling van monumenten als 

onderdeel van ontwikkelingsprocessen in 

regio en samenleving.

in de komende weken gaan wij, samen 

met het ministerie van oCw, het 

programma samenstellen. Voor dit 

moment nodigen we u van harte uit om 

vrijdag 2 oktober alvast te reserveren in 

uw agenda.

Hans van der Laan, 

burgemeester gemeente Noordenveld

Rein Munniksma, 

gedeputeerde landelijk gebied en cultuur 

provincie drenthe 

vrijdag 02/10/09
KoepelKerK 

veenhuizen
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gemeente noordenveld, provincie drenthe en ministerie oCW
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